

ပထမဆုံးတိုင် (ရှမ်း) တိုင်းရင်းသားပြတိုက် တယ်ဟုန်တွင်ဖွင့်လှစ်ခဲ့

လတ်တလောရက်ပိုင်းတွင် တရုတ် နာမည်ကျော် လူမျိုးရေးရာဗေဒပညာရှင် မစ္စတာကျမ်းရင့်လန်း၏ အမည်ဖြင့် အမည်တပ်ပေးအပ်သော “တယ်ဟုန် ဆရာအတတ်သင်ကျောင်း၏ ကျမ်းရင့် လန်းတိုင်(ရှမ်း)တိုင်းရင်းသားပြတိုက်” တယ်ဟုန်ဆရာများ အတတ်သင်ကျောင်း တွင် ဖွင့်လှစ်ခဲ့ပါသည်။ မိတ်ဆက်ခြင်း အရသိရသည်မှာ- အဆိုပါပြတိုက်တွင် ပြည်တွင်းတွင် ပထမဆုံးတည်ထောင် သော တိုင်(ရှမ်း)တိုင်းရင်းသားလူနေမှု ပတ်ဝန်းကျင်သမိုင်းများကို သီးသန့်ဖော် ပြထားသော ပြတိုက်ဖြစ်သည်။

တယ်ဟုန်ဆရာကြီးကျမ်းရင့်လန်း ပြတိုက်တွင် ယခုလက်ရှိတွင် “တိုင်(ရှမ်း) တိုင်းရင်းသားကြေးနီပြခန်း” “မန်ချူး

မင်းဆက်ခေတ်တိုင်(ရှမ်း)တိုင်းရင်းသား ပန်းချီစာအုပ်ပြခန်း”နှင့် “ကျမ်းရင့်လန်း တိုင်(ရှမ်း)ပညာ သုတေသနလေ့လာရေးပြ ခန်း”စသည့် ပြခန်း(၃)ခုရှိသည်။ ၎င်း ပြခန်းများတွင် ပြသထားသော ပစ္စည်း များသည် ကုန်လုပ်ကိရိယာများ၊ နေ့စဉ် သုံးပစ္စည်းကိရိယာများ၊ တိုင်းရင်းသား ရိုးရာအသုံးပစ္စည်းများ၊ ဘာသာရေးသုံး ပစ္စည်းများ၊ လက်နက်များ၊ တေးဂီတ တူရိယာများ၊ စာပေစာတမ်းများ၊ သမိုင်း ဓာတ်ပုံများစသည့် တိုင်(ရှမ်း)တိုင်းရင်း သားလူမှုရေး သမိုင်းကဏ္ဍပေါင်းစုံ၏ ပစ္စည်းများဖြစ်သည်။ “တိုင်(ရှမ်း)တိုင်း ရင်းသားကြေးနီပြခန်း”တွင် ပြသထား သော ပစ္စည်းပေါင်း (၁၀၀)ကျော်သည် တိုင်(ရှမ်း)တိုင်းရင်းသား၏ ရှေးကျသော

ကြေးနီထုတ်လုပ်မှုသမိုင်းနှင့် အနုပညာ လက်ရာပြောင်မြောက်သော တိုင်(ရှမ်း) တိုင်းရင်းသားလက်တွေ့ အသုံးအဆောင် များဖြစ်သည်။ “မန်ချူးမင်းဆက်ခေတ် တိုင်(ရှမ်း)တိုင်းရင်းသား ပန်းချီစာအုပ် ပြခန်း”တွင် မန်ချူးမင်းဆက်ခေတ်ဘုရင်မင်း ခန်းရှိလက်ထက်သည့်အချိန်မှ ဘုရင်မင်း ရွှမ်ထံလက်ထက်သည့် အချိန်ထိတိုင် (ရှမ်း) တိုင်းရင်းသားများအကြောင်းကို ဖော်ပြထားသော ပုံဖော်ရှင်းပြခြင်းစာအုပ် (၁၀)မျိုးထဲရှိသော ပန်းချီပေါင်း (၁၃၀) ချပ်ကို ခင်းကျင်းပြသသည်။ “ကျမ်းရင့် လန်း တိုင်(ရှမ်း)ပညာ သုတေသနပြုစု လေ့လာမှုပြခန်း”တွင် ဆရာကြီးကျမ်း ရင့်လန်းတိုင်(ရှမ်း) ပညာသုတေသနပြုစု သောစာမူများ၊ ထုတ်ဝေထားသောစာ



ဆောင်များနှင့် သိမ်းဆည်းစုဆောင်း ကိုပြသထားပါသည်။ တိုင်းရင်းသား ထားသော တိုင်(ရှမ်း)တိုင်းရင်းသား သတင်းထောက် - ဝမ်ယွမ်ရွှေ ယဉ်ကျေးမှုပစ္စည်းများနှင့် ဓာတ်ပုံများ

တရုတ်နိုင်ငံအကြီးစားခရီးသည်တင်လေယာဉ် C919 မိုးကောင်းကင်သို့ပျံသန်း



ဆင်ယာသတင်းဌာန ရှန်ဟိုင်းမှ မေလ(၅)ရက်နေ့တွင် ပေးပို့သောသတင်း အရ တရုတ်နိုင်ငံမှ ကိုယ်ပိုင်သုတေသန ပြုစုပြီး တည်ဆောက်သော အကြီးစား ခရီးသည်တင်လေယာဉ် C919 အစမ်း ပျံသန်းမှုအောင်မြင်ကြောင်း သိရသည်။ အဆိုပါ အောင်မြင်ခြင်းသည် တရုတ်နိုင်ငံ မှာ လေကြောင်းအင်အား တောင့်တင်း သော နိုင်ငံအဖြစ်ရပ်တည်ရေးအိမ်မက် ကို ဖြစ်မြောက်အောင် ခြေလှမ်းကြီးလှမ်း နိုင်ခဲ့ပါသည်ကို ဖော်ပြပါသည်။

ဥရောပ၊ အမေရိကနိုင်ငံများနောက် တွင် တရုတ်နိုင်ငံသည် အကြီးစားခရီး သည်တင်လေယာဉ်ကို ကိုယ်တိုင်သုတေ သနပြုပြီးတည်ဆောက်သော နိုင်ငံတစ် နိုင်ငံဖြစ်လာပါသည်။

ညနေပိုင်းအချိန်တွင် ရှန်ဟိုင်းဖူတုံ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလေဆိပ်မှ ဖြူ၊ ပြာ၊ စိမ်းသုံးရောင်ခြယ်ထားသော ခေတ်မီ မျဉ်းပြောင့်ပုံစံ အကြီးစားခရီးသည်တင် ယာဉ်သည် လေယာဉ်ပြေးလမ်းကြောင်း ပေါ်တွင်ပြေးနေသည်။ တည်ငြိမ်သော မာနထောင်လွှားသော သိန်းငှက်ကြီး သဖွယ်ဖြစ်ပါသည်။

ညနေ(၂)နာရီလောက်တွင် လေဆိပ် လေယာဉ်အချိန်မြန်လာပြီး အချိန်တို အတွင်းတွင်တည်ငြိမ်စွာဖြင့် ကောင်းကင် ယံရှိတိမ်တိုက်များထဲသို့ ပျံသန်းသွားပါ သည်ကို တရုတ်သတင်းထောက်က တွေ့ မြင်ခဲ့သည်။ တရုတ်နိုင်ငံတော်ကောင်စီ ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ်မာခိုင်၊ ရှန်ဟိုင်းမြို့

ပါတီကော်မတီအတွင်းရေးမှူးအပါအဝင် ပွဲကြည့်ပရိသတ်အားလုံးသည် လက်ခုပ် တီးကြရင်း ကြွေးကြော်ခဲ့ကြပါသည်။

လေယာဉ်ပျံပေါ်တွင်အစမ်းပျံသန်း မှုအဖွဲ့ဝင် (၅)ဦးပါရှိသည်။ လေယာဉ် ပျံသန်းမှုအမြင့်သည် မီတာ(၃၀၀၀)ရှိ သည်။ (၁)နာရီနှင့် မိနစ်(၂၀) ပျံသန်းပြီး နောက် လေယာဉ်သည် မြေပြင်ပေါ်သို့ တည်ငြိမ်စွာ ပျံသန်းဆင်းသက်လာသည်။

အဓိကထုတ်လုပ်သော လုပ်ငန်း အဖွဲ့ဖြစ်သည့် တရုတ်နိုင်ငံ စီးပွားရေးသုံး လေယာဉ်ကုမ္ပဏီသည် ၂၀၀၈ ခုနှစ်မှ စတင်ပြီး အဆိုပါလေယာဉ်ကို သုတေသန ပြုထုတ်လုပ်သည်။ တရုတ်နိုင်ငံသည် ဉာဏ်ပစ္စည်းဥစ္စာ ပိုင်ဆိုင်မှုအခွင့်ကို အပြည့်အဝပိုင်ဆိုင်သည်။ C919 သည် နိုင်ငံတကာမှ ခေတ်မီသော နည်းပညာ များကို အသုံးပြုထားသည်။ လုပ်ငန်းအဖွဲ့ (၂၀၀)ကျော်ပါဝင်ပြီး လူဦးရေ (၂)သိန်း ကျော်သည် သုတေသနပြုခြင်းနှင့် ထုတ် လုပ်ခြင်းကိုပါဝင်ဆောင်ရွက်နေပါသည်။

C919၏ ဒီဇိုင်းနာချုပ်ဦးကွမ်ဟွေ က ထိုကဲ့သို့ပြောသည်။ တရုတ်နိုင်ငံ၏ လေကြောင်းစက်မှုလုပ်ငန်း၏ အခြေခံ နှင့် တစ်ကမ္ဘာလုံးအတွင်း အရင်းအမြစ် အားသာချက်များရှိပြုကာ C919 သည် တရုတ်နိုင်ငံ၏ လေယာဉ်ပျံဖြစ်သည်။ ကမ္ဘာ၏ လေယာဉ်ပျံလည်းဖြစ်သည်။ လူသားများ၏ လေကြောင်း လုပ်ငန်း အတွက် အလွန်အရေးပါလှပေသည်။

မိုးကောင်းကင်ပေါ်သို့ ပျံသန်းနိုင်

ခြင်းသည် တရုတ်နိုင်ငံ၏ အိမ်မက်ဖြစ် သည်။ ၁၉၀၉ခုနှစ်တွင်“တရုတ်နိုင်ငံ လေကြောင်းဖခင်”ဖြစ်သူ ဖုံယူသည် ကိုယ်ပိုင်တပ်ဆင်ထားသော လေယာဉ် ကို မောင်းနှင်ပြီး မိုးကောင်းကင်ပေါ်သို့ ပျံသန်းသွားသည်။ တရုတ်နိုင်ငံသစ် တည်ထောင်ပြီးနောက် တရုတ်နိုင်ငံသား များကိုယ်တိုင်သုတေသနပြုပြီး တပ်ဆင် သော လေယာဉ်များသည် အခြေအနေ အသစ်တစ်ရပ်ထဲသို့ ရောက်ရှိသွားသည်။ ၁၉၈၀ခုနှစ်တွင် အကြီးစားလေယာဉ် ယွင့်(၁၀)ကို အောင်မြင်စွာမောင်းနှင်ပျံ သန်းနိုင်ခဲ့သည်။

ပထမဆုံးအကြိမ် ပျံသန်းခြင်းကို ကြည့်ရှုသူ ချိန်ဘူစီသည် ယွင့်(၁၀)၏ ဒုဒီဇိုင်းနာချုပ်ဖြစ်သည်။ သူသည်အသံ ဆို့ကာဖြင့်ပြောသည်။ “ကျွန်တော် အလွန်ဝမ်းသာမိပါတယ်။ ဒါကတရုတ် နိုင်ငံအတွက် သစ်လွင်တုံတိုင်းပေါက်ကို ဖွင့်လှစ်ပေးသလိုဖြစ်တယ်။ နောက် နောင်တွင် တရုတ်နိုင်ငံဟာ သစ်လွင် သော၊ ကျယ်ပြန့်သော ကမ္ဘာသစ်တစ်ခု ဆီသို့ ရောက်ရှိသွားမှာ ဖြစ်တယ်။”

C919 ဟူသော အမည်သည် တရုတ်ဆန်သည်။ C စာလုံးသည်“Chi na”နှင့် တရုတ်နိုင်ငံစီးပွားသုံးလေယာဉ် ကုမ္ပဏီ “COMAC”ဟု အဓိပ္ပာယ်ရ သည်။ ပထမဇာနည် “၉”သည် “ရေရှည် တည်တံ့ခြင်း”ကို အဓိပ္ပာယ်ရသည်။ “၁၉”သည် အများဆုံးတင်နိုင်သောခရီး သည် ဦးရေ၁၉၀ဦးကို ဖော်ပြထားသည်။

အဆိုပါလေယာဉ်၏ ပုံမှန်ပျံသန်း သည့်ခရီးစဉ်သည် ကီလိုမီတာ (၄၀၇၅) ဖြစ်သည်။ တိုးမြှင့်ရေး ဆွဲထားသောပျံ သန်းမှုခရီးစဉ်သည် ကီလိုမီတာ(၅၅၅၅) ဖြစ်သည်။ တရုတ်နိုင်ငံစီးပွားသုံးလေယာဉ် ကုမ္ပဏီမှတစ်ဆင့်ရရှိသူက ထိုကဲ့သို့ပြော ကြားသည်။ C919 ခရီးသည်တင် လေယာဉ်သည် တရုတ်နိုင်ငံအပြည် ပြည်ဆိုင်ရာ လေကြောင်းကုမ္ပဏီစသည့် ပြည်တွင်းပြည်ပ လေယာဉ်အသုံးပြုလုပ် ငန်းအဖွဲ့(၂၃)ဖွဲ့ အော်တာအစီးရေ (၅၇၀)စီးကို မှာယူထားပြီးဖြစ်သည်။

တရုတ်နိုင်ငံသည် ကမ္ဘာ့ဒုတိယ မြို့ပြလေကြောင်းလိုင်းဈေးကွက်ကြီးဖြစ် သည်။ ၂၀၁၅ ခုနှစ်တွင် တရုတ်နိုင်ငံမြို့ ပြလေကြောင်းလိုင်းမှ တင်ယူပို့ဆောင် သည့် ခရီးသည်ဦးရေမှာ သန်းပေါင်း

(၄၃၀)ဦးရှိသည်။ အဲကွန်းဘတ်စ်နှင့် ဘိုးရင်းကုမ္ပဏီတို့၏ ခန့်မှန်းချက်များ အရ နောက်နှစ်ပေါင်း(၂၀)တွင် တရုတ်နိုင်ငံသည် လေယာဉ်ပေါင်းအစီး (၆၀၀၀)ကျော် လိုအပ်မည်ဖြစ်သည်။ တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ တစ် ထောင်ဘီလီယံရှိမည်ဖြစ်သည်။

C919 ပုံပိုင်းသူ ဟော့နီဝေအော် (Honey well) လေကြောင်းအဖွဲ့ အာရှပစိဖိတ်ဒေသဥက္ကဋ္ဌလင်စီဝေက ထိုကဲ့သို့ပြောသည်။ “တရုတ်နိုင်ငံနှင့် လက်တွဲကာအိမ်မက်ကို အကောင်အထည် ဖော်ဆောင်လာသည်။ ကျွန်တော်တို့ မဟာဗျူဟာကို မှန်ကန်စွာ ဆောင်ရွက် နိုင်သည့်အတွက် အရမ်းဂုဏ်ယူဝမ်း မြောက်မိပါသည်။

သတင်းထောက် - ဟူထောင်

ဓာတ်ပုံသတင်း

တိုင်းရင်းသားဝတ်စုံဖြင့်အလှပြိုင်ပွဲ



လတ်တလောရက်ပိုင်းတွင် ကျင်း ပွဲသော တယ်ဟုန်တိုင်(ရှမ်း) ဂျင်းဖော တိုင်းရင်းသား ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ရေးပြည် နယ်ခွဲ တိုင်းရင်းသားဝတ်စုံဖြင့် အလှ တန်ဆာပြိုင်ပွဲကြီးသည် ပရိတ်သတ်များ အားအံ့အားသင့်စေခဲ့သည်။ တယ်ဟုန် ပြည်နယ်ခွဲမြို့နှင့်ခရိုင်အသီးသီး သရုပ် ဆောင်သူအယောက် (၁၀၀)ကျော်သည် တယ်ဟုန်ပြည်နယ်တွင် ဘိုးစဉ်ဘောင် ဆက်နေထိုင်သော တိုင်းရင်းသားမျိုးနွယ် (၅)ခုနှင့် တိုင်းရင်းသားမျိုးနွယ် အသီး သီး၏ တန်ဆာအစုံ (၂၀၀)ကျော်ကို ဝတ်ဆင်ပြသခဲ့ပြီး ပရိတ်သတ်ကြီးအား တမူထူးခြားသော “တိုင်းရင်းသားဝတ် စုံပဒေသပြုကြီးကို”တင်ဆက်ပေးခဲ့သည်။

သတင်းထောက် - ဝမ်ယွမ်ရွှေ